
Varni in enaki  

ob poplavi, potresu in požaru v naravi   

 

Besedi lo  je  pr iprav l jeno  v  lah kem branju  za :  

•  g luhe  in  nag lušne,  

•  g luhos lep e,   

•  nj ihove  druž inske  č lane  in  

•  osebne as is tente.   

 

Besedi lo  je  d el  pro jekta  

Varn i  in  enak i  v  naravnih  in   

drugih  n esreč ah.  

To  je  znak  pro jekta.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

To  je  znak  za  lahko branje.  

  



Varni in enaki  

ob poplavi, potresu in požaru v naravi   

Poplava,  potres  a l i  požar  v  narav i  so  naravn e n esreč e.  

Naravne n esreč e se  doga ja jo  vsak dan .  

En e  nesreče  lahko  napovemo.   

En e nesreče  se  zgod i jo  brez  opozor i la .  

Na naravne  n esreč e   

moramo b i t i  pr iprav l jen i  vs i  l jud je .  

Imet i  moramo prav a  navodi la  in   

dostopn e informac i je .  

Prava  navodi la  in  dostopn e informac i je  

nam  lah ko  reš i jo  ž iv l jen je.  

B esedi lo  je  zato  napis ano  tako ,   

da  ga  je  laž je  brat i  in  razumet i .  

Tak im b esedi lom rečemo lah ko  bran je.  

V  tem b esedi lu  so  navodi la  o  tem:   

•  kaj  naredi t i  pred nesrečo ,   

•  kaj  naredi t i  ob  nesreč i ,  

•  kaj  naredi t i  po  nesreč i .   

Včas ih  ne  vemo,   

kako  se  sporazumevat i  

z  g luh imi ,  naglušn imi  a l i   

g luhos lep imi  l judmi.  

Z a  sporazumevanje  z  g luh imi ,  n aglušn imi   

a l i  g luhos lep imi  l judmi  

smo napisa l i  kor istne  in  uporabne nasvete .  

 

Napisa l i  smo tudi  n eka j  in formaci j  o št evi lk i  112 .  

 



Navod i la  v  lahkem  branju  

so  pr iprav l jen a  tudi  za  s lepe  in  s labov idne .  

Lahko  b er l j iv a  navodi la  za  s lepe  in  s labovidne  ter   

za  g luhe  in  naglušne  so  dostopn a   

tud i  v  angleškem jez iku.  

Vse  informaci je  na jdete  na  sp letn i  s tran i  www.gov.s i .  

 

 

Pred nesrečo  

Na  nesreč e  se  lahko  pr iprav imo .  

Na jpre j  p rever imo ,  a l i  ž iv imo v  okol ju ,   

v  katerem  so  pogost i  poplave ,  potres i  a l i  požar i  v  narav i .  

Nato  poskrb imo za  varnost  in  zašč i to  doma .  

Za  varnost  in  zašč i t o  doma lahko  poskrbimo sami .  

Pred  potres om 

Pred potresom  se  zašč i t imo tako,  da :  

•  pohiš tvo  t rdno  nam est imo in   

ga  na  steno  pr iv i jemo  z  v i jak i ,   

rečemo,  d a ga  pr i trd imo,  

•  težke  in  ve l i ke  predmete  postav imo na  n iž je  pol ice ,  

•  nad  postel jo  in  sed eže  ne  ob ešamo s tvar i .  

Pred  poplavo  

Pred  poplavo  se  zašč i t imo tako ,  da :  

•  v  prostor ih ,  v  kater ih  lahko  poplav i ,   

dvignemo pohištvo  in  drugo  opremo od ta l ,  

•  za  t la  in  s ten e uporabimo mater ia le ,   

k i  se  h i tro  suš i jo  in  j ih  lahko  oč ist imo,  

•  poskrb imo,   

da  voda  v  okol ic i  h iše  lah ko od teče ,   

na  pr im er  tako ,  da  okrog  hiše  oč is t imo kanale.   

https://www.gov.si/


Požar  v  nar avi  

Pred  požarom  v  narav i  se  zašč i t imo tako ,  da :  

•  uredimo okol ico  h iše  a l i  s tavbe ,  

•  na  varnem  hranimo stvar i ,  k i  h i tro  zagor i jo ,  

•  odstran imo veje  in  suho  travo.  

Če tega  ne  moremo naredit i  sami ,   

pros imo za  pomoč  sorodnike ,  pr i ja te l je  a l i  sosed e.  

Za  varnost  in  zašč i t o  l judi  poskrbi  tudi  država .  

Kadar  n i  varno  ostat i  doma ,   

d r žava do loč i ,  ka j  naredi t i .  

Reč emo,  da  država do loč i  zašč i tne  u krepe :  

•  evakuaci jo :  evakuac i ja  pomeni ,   

da  začasno  zapust imo svoj  dom.   

Za n ekaj  časa  se  p resel imo n a varno ;   

•  začasno  bival išče :  začasno  b iva l i šč e pomen i ,   

da  za  kraj š i  čas  s tanujemo drug je .   

V tem č asu  n as  za  nas  poskrb i  oseb je.  

Oseb je  so  l jud je ,  k i  dela jo  v  začasnem  biva l i šču ;  

•  zašč i to  pred  jedrsk im,   

kemičn im  in  b io lošk im  orož jem.  

Ob evakuac i j i ,  ko  gremo od doma ,   

je  pomembno,  da :  

•  upoštevamo navodi la  pr is to jn ih  s lu žb:   

reševalc ev  a l i  pol ic is tov,  gas i lcev ,  c iv i lne  zašč i te ,  

•  povemo,  če  potrebu jemo pomoč,  

•  imamo  pr iprav l jene  nujn e stvar i ,  

•  upoštevamo lastne/svo je  potreb e in   

potreb e dru ž insk ih  č lanov ,  

•  s  sabo vzam emo nujne  s tvar i .   

V začasnem  biva l i šču  j e  pomembno ,  da:  



•  osebju  povemo  svo je  osebne podatke ,  

•  osebje  poskrb i  za  na jnujne jšo  oskrbo ,   

da  imamo p i jačo,  hrano ,  zdrav i la ,   

da  smo na  top lem  in  drugo,  

•  osebju  povemo ,  kakšno pomoč  potrebuje mo, 

•  osebju  povemo,  ka j  potrebujemo ,  

•  sorodnikom povemo,  k je  smo .  

Oseb je  so  l jud je ,   

k i  dela jo  v  začasnem  biva l išču.  

Ko  pr id e  do n esreč e ,   

se  lah ko p ojav i jo  težav e:  

•  reševalc i  n e  more jo  pr i t i  na  pomoč  tako j ,  

•  zm anjka  e lektr ike ,  zemel jskega  p l ina  a l i  vod e,  

•  l ahko  ostanemo brez  ogrevanja ,  

•  te lefoni ,  te lev i z i ja  in  rad io  ne  de lu je jo ,  

•  ne moremo do  trgovine ,  lekarne  a l i  zdravnika  in  podobno.  

Razmis l imo.  

Kdo  nam  lah ko  pomag a? 

L judje  s i  lah ko  pomagamo med seboj .  

Pomagamo s i  sorodnik i  in  pr i jate l j i .  

Pomagamo s i  sosed je  in  sod elavc i .  

Dogovor imo  s e,   

kdo  vse  nam  lah ko  pomaga  ob n esreč i  in  po n je j .  

Ne pozabimo .   

Pred sp anjem   

dajmo s lušn i  aparat   

vedno na  i s to  mesto.  

Za  sporazumevanje   

s i  pr iprav imo papir  in  sv inčn ik .  

Pr iprav imo s i   

kar t ice  z  napisan im  besedi lom.  



Na pr im er:  

Uporabl jam s lovenski  znakovni  jez ik.  

Ne s l i š im.   

 

 

 

Ob nesreči  

Ob potresu 

Ob potresu  začu t imo t resenje  in  premikanje  ta l .   

Ob potresu  p oiščemo varen  prosto r .  

Var en  prostor  je  mesto :  

•  pod  več j imi  in  trd imi  mizami ,  

•  med  podboj i  vrat ,  

•  v  nos i ln ih  s tenah a l i   

ob  notranj ih  nos i ln ih  s tenah.  

Počepnimo .  

G lavo  upognimo h  ko lenom.  

Zavaru jmo s i  g lavo  s  komolc i .  

Sk len imo d lan i  in   

s i  z  d lanmi  pokr i jmo zat i l je .  

Če smo zuna j ,   

pojd imo s tran  od h iš e  in  s tavb e.  



Včas ih  ne moremo s tran  od  h iše  a l i  s tavbe.  

Takrat  se  umaknemo med  vrata.  

Ob potresu  lahko ostanemo u jet i  v  rušev inah.  

Ostan imo mirn i .  

Če se  praš i ,  s i  pokr i jemo usta  in  nos .  

Uporabimo robec  a l i  del  ob lač i la .  

Opozor imo druge,  d a  smo u jet i .  

Ud ar jamo s  predmetom  

po  kov insk i  n apel jav i  a l i  z idu.  

Pomembno je ,   

da  udar jamo v  enakomernih  pres ledkih .  

Tako  nas  bodo  reševa lc i  h i tre je  naš l i .   

Ob poplavi  

Ob poplav i  l ahko voda  teč e  v  h išo .  

Ob poplav i  l ahko vodo   

začut imo pod  nogami.  

Umaknimo se  v  v iš je  nadstropje.  

Lahko  sm o na  prostem .   

Umaknimo se  na  območje ,   

k i  ga  voda  ne  doseže.  

Včas ih  voda  sega do  kolen .  

Tudi  č e  voda  sega  samo do  kolen ,  

ne  s topimo v  vodo .  

voda  nas  lah ko odnese .  

Ne  voz imo po  cestah ,   

k i  j ih  je  poplav i la  vod a .  

Če so  c este  a l i  podvozi  zaprt i ,   

to  upoštevamo.  

Ob požaru v  naravi  

Ob požaru  v  narav i  je  v  zraku  d im.  

Zapr imo okna  in  vrata.  

I zk l juč imo prezračevanje  in  k l imo.  



Umaknimo predmete,  

k i  j ih  lahko  za jame ogenj .   

 

 

Po nesreči  

Po potresu  

Po  potresu  pregled amo  

poškodbe h iše  a l i  s tavb e.  

Mogoče  je  n evarno,   

da  se  stavba  poruš i .   

V h išo  in  s tavbo  ne  s topimo.  

Mogoče  je  zm anjkalo  e lektr ike.  

Pr iprav imo s i  bater i j sko  svet i l ko.   

Pozor .   

Ne pr iž igamo vž iga l ic .  

Ne  kadimo.    

Po  potresu  vodo  i z  p ipe  prekuhavamo.  

Po  potresu  uporabl jamo vodo iz  p lastenk.   

Po  potresu  poskrb imo,   

da  s trokovnjaki  pregleda jo  vse  napel jave:  

•  vodovod ,  

•  kanal izac i jo ,   

•  pl in ,   

•  elektr iko  in   

•  dimnik.  

Po poplavi  

Poplava  poškoduje  h iše  in  stavbe.  

Voda  poplav i  k let i  in  n iž ja  nadstropja .  

Voda  prestav i  pohiš tvo  in  oprem o.  

Voda  v  prostore  pr in ese  b lato  in  naplav ine.  

Naplav in e so  zeml j a ,  veje ,   



razn i  predmet i  in  drugo.   

Po  poplav i  moramo odstran it i  vodo.   

I z  prostorov  moramo  

odstran i t i  b la to  in  naplav ine.  

Očis t i t i  in  osuš i t i  moramo 

prostore  in  opremo .  

Prostore  moramo razkuži t i .  

Očis t imo tudi  prem ete .  

Stran  vržemo predmete,  

k i  j ih  ne  moremo oč is t i t i .  

Pregledamo hrano  in  ž iv i la .  

Poplav l jeno hrana  in  ž iv i la  vržemo s tran.   

Po požaru v  narav i  

Po  požaru  se  lahko vrnemo v  svo j  dom,   

ko  n i  več  nevarnost i .  

Kdaj  n i  več  nevarnost i ,   

povedo pr is to jne s lu žbe.   

Pr is to jn e  s lužb e  so   

gas i lc i ,  c iv i lna  zašč i ta  in  drug i .   

Upoštevat i  moramo vsa  navodi la  pr is to jn ih  s lužb.   

Požar  za  sebo j  pust i  vonj  po  d imu .   

Po  požaru  prezrač imo prostore.  

  



Sporazumevanje z gluhimi in naglušnimi  

Pr i  sporazumevanju  z  g luh imi  in  naglušn imi  

smo spošt l j i v i .  

Upoštevamo enakovreden  odnos.   

K č loveku  pr i s topimo  tako ,  da  nas  v id i .  

Pr ib l i žamo se  počas i .  

Človeku  se  pr ib l i žamo s  sprednje  s tran i .  

Pr idobimo pozornost  č lov eka.  

Pomahajmo z  roko ,  da  nas  bo  opaz i l .  

Sporoč imo,  kdo  smo.  

Predstav imo se.  

Ugotovimo,   

na  kakšen  nač in  se  č lovek  sporazumeva.  

Opišemo s i tuac i jo  oz i roma nevarnost .  

Vprašamo :  

Potrebujete  pomoč?  

Poskrb imo,  da  v  prostoru  n i  hrupno.  

Poskrb imo,  da  je  prostor  s vetel .   

Če zmanjka  e lektr ike,   

uporabimo  bater i j sko  svet i l ko.  

Pomembno je ,  

da  nas  gluhi  a l i  naglušn i  dobro  v id i .  

Pomembno je ,   

da  g luhi  in  n aglušn i  v id i  

naše  ustn ic e  in  naš  obraz .  

Govor imo jasno  in  počas i .  

Govor imo v  kratk ih  s tavkih .  

Če nas  dru gi  n i  razume l :  

•  besede ponovi mo  a l i   

•  povemo z  drugimi  b esedami.  

Pr i  sporoč anju  s i  pomagamo:  



•  pokažemo  na  predmet  a l i  sm er ,  

•  pr ik imajmo,  odkimajmo in  podobno ,  

•  vzemimo  te lefon in  napiš i mo,   

•  vzemimo  papir  in  p isa lo  ter  napiš imo.  

Gluhim  in  nag lušn im   

pr i  sporazumevanju  pomaga   

to lmač  s lovenskega  znakovn ega  jez ika.   

Glej te  sogovorn ika ,  n e  to lmača.   

Glej te  č loveka ,  kako  se počut i .   

Nasvet  za  reševalc e.  

Ko  r eševalc i  zazna jo  č loveka v  rušev inah ,  

ta  mogoče  n e  odgovar ja  na  k l ice.  

Pomis l i t i  je  t reba  na  to ,   

da  je  č lovek  g luh ,  n aglušen  a l i  g luhos lep.  

 

Gluhi  in  naglušn i  ter  g luhos lep i  imajo  prav ico   

do  informaci j  v  n j im dostopni  ob l ik i .  

Uporabl ja jo :  

•  s lušn i  aparat  a l i  s lušn i  vsadek,  

•  s lovenski  zn akovni  jez ik ,  

•  bran je  z  us tn ic  med  govorom,  

•  pisanje  na  p apir  a l i  na  te lefon.  

L judje  z  g luho  s lepoto  imajo  ov ire  s luha  in  v ida.  

Potrebujejo  raz l ične  pr i lagod it ve.  

Dostopna  obl ik a  za  g luhos lep e  

je  jez ik  g luhos lep ih .  

Jez ik  g luhos lep ih  je  pogovor  z  g ib i  a l i  dot ik i .  

Pozn amo raz l ične  n ač ine  sporazumevanja.  

Z  rokami  de lamo kretn je  in  znake   

na  te lesu  drug  drugega.  

Na  pr im er  na  rokah  a l i  po  hrbtu.  

  



Klic v si l i  112  

112 je  brezp lačna  te lefonska  š tev i lka.  

112 pokl ičemo,  če  potrebujemo:  

•  nujno  medic insko  pomoč,  

•  pomoč gas i lcev ,  

•  pomoč drug ih  reševa ln ih  s lužb ,  

•  pomoč  po l ic i je .  

112 lah ko  pokl ičemo v  kater i  kol i  držav i  Evropske  uni je .  

Ko  k l ič emo,  smo mirn i .  

Ob k l icu  sporoč imo:  

•  kdo  k l ič e ,  

•  kaj  se  je  zgodi lo ,  

•  k je  se  je  zgodi lo ,  

•  kd aj  se  je  zgod i lo ,  

•  kol iko  je  pon esrečenih ,  

•  kašne  poškodbe imajo  pon esreč eni  l jud je ,  

•  kakšne  so  oko l išč ine  n a kra ju  nesreče ,  

•  kakšno pomoč  potrebujemo .  

Pomembno  

Gluhi  in  naglušn i  l ahko  na  š tev i lko  112  

poš l jete  S MS  sporoč i lo .  

V sporoč i lo  napiš i te ,   

ka j  se  je  zgodi lo .   

Operater  vam  bo pos la l  SMS-sporoč i lo .  

112 lah ko  pokl ičemo s  s tac ion arnega  t elefon a.  

112 lah ko  pokl ičemo z  mobi lnega te lefona.  

112 lah ko  pokl ičemo kadar  ko l i .  

Pok l ičemo lahko  tudi ,   

če  na  računu n imamo več  d enar ja .  



Pok l ičemo lahko  tudi ,   

če  n imamo s ignala .   

Pogovor i  in  naš i  podatk i   

se  shrani jo  za  6  mesecev.  

Če k l ič emo brez  potreb e a l i  i z  heca ,   

dobimo kazen.  

  



Vsebin a:  Min is trs tvo  za  obrambo –  Uprava  Republ ike  S loveni je  

za  zašč i to  in  reševanje.   

Pr i redba  za  lah ko  branje :  Zavod  R isa.   

 

©Slovenski  znak  za  lahko  branje  

 

 

4 .  s topnja  lah kega  branja  

 

I lus trac i je :  S tudio  Ajd ,  d .  o .  o . ,  Dobrav l je .   

Jez ikovni  pregled:  Min is trs tvo  za  obrambo,  S lužba  za  s trateško  

komunic i ran je.   

L jub l jana,  2022.  

Besedi lo  je  n asta lo  v  pro jektu   

Varni  in  enak i  v  naravnih  in  drugih  nesrečah.  

Krat ica  projekta  je  SEE  ME.  

Krat ica  je  n asta la  i z  an glešk ih  besed  

Sa fe  and  Equa l  in  EMErgenc ies .  

I zgovor i  se  se j f  end  ikual  in  em erdžens is .  

 

 

 

 

 


